
گروه علمی و آموزشــی-  یک 
اســتاد فیزیــک در کانــادا می گوید 
آسانســورهای فضایی علمی-تخیلی 
می تواننــد در ۲ یــا ۳ دهه آینده به یک 

واقعیت در دسترس تبدیل شوند.
آسانسور فضایی سازه ای است که 
از زمین به آسمان می رود و ممکن است 
مفهومی دوردست و دور از ذهن به نظر 
برســد، اما می تواند نزدیک تر از چیزی 
باشــد که فکر می کنیم. استفان کوهن، 
استاد فیزیک در کالج وانیر در مونترال 
کانادا در مقاله ای که منتشر شده، گفته که 
معتقد است این فناوری علمی-تخیلی 
می تواند در دو یا سه دهه آینده به واقعیت 
تبدیل شود. کوهن یک آسانسور فضایی 
را این گونه توصیف می کند: یک کابل 
که از زمین به فضا کشــیده شده است و 
افــراد و محموله ها به راحتی می توانند 
در طــول آن حرکــت کننــد. وی در 
مقاله خود ادعا می کند که مهندســان و 
دانشــمندان در طراحی این سازه های 
عظیم که می توانند راه دسترســی ما به 
فضا را متحول کنند، حوزه جدیدی را 
ابداع می کنند. آسانسورهای فضایی این 
پتانسیل را دارند که هزینه و انرژی لازم 
برای رفتن به فضا را به شــدت کاهش 
دهند. شــرکت هایی مانند اسپین لانچ 
در حال آزمایش فناوری های جدید و 
 بالقوه ی پیشگامی هستند که می تواند 
هزینه های ارسال ماهواره های کوچک 
و محموله های علمی به فضا را به شکل 
چشمگیری کاهش دهد. آسانسورهای 

فضایی می توانند افــراد، محموله ها و 
تجهیزات علمی را به فضا بفرســتند، 
بنابراین مزیت بیشــتری برای افزایش 
پروازهای فضایی انسانی و گردشگری 
فضایی خواهند داشت. با آسانسورهای 
فضایی، کلمه ی "ماموریت فضایی" با 
"عبور و مرور" جایگزین می شود، زیرا 
سفر به فضا به امری عادی تبدیل می شود 
و عمدتاً فارغ از شــرایط آب و هوایی 
می شود. این عبور و مرورهای فضایی، 
ایمن تر از شیوه های کنونی خواهند بود 
و بــه موجب آن فضانوردان دیگر با هر 
پرتاب، متحمل خطر نمی شــوند.  یک 
آسانسور فضایی تبدیل به پلی برای کل 
منظومه شمسی می شود. شما می توانید 
محموله ای را در قسمت پایینی آن رها 
کنیــد تا به دور زمین بچرخد و اگر این 
کار را در قسمت بالایی انجام دهید، به 
دور خورشــید خواهد چرخید و همه 

این ها بدون ســوخت انجام می شود. 
کوهن توضیح می دهد که شیفتگی او به 
آسانسورهای فضایی از زمانی آغاز شده 
که در سال ۲۰۰۴ در حال بحث درباره 
موضوعات پایان نامه خود با پروفسور 
آرون میسرا، کارشناس برجسته فضایی 
در بخش مهندسی مکانیک در دانشگاه 
مک گیل بوده اســت. پروفسور میسرا 
در مورد مفهوم آسانســور فضایی به او 
اینچنین گفته که کابلــی به طول ۱۰۰ 
هزار کیلومتر است که از استوای زمین 
تا آسمان امتداد می یابد و به یک ماهواره 
در مداری زمین آهنگ متصل می شود. 
به ایــن معنی که با همان ســرعتی به 
دور زمیــن می چرخد که زمین در حال 
چرخش اســت و بنابراین بر فراز یک 
مکان ثابت پــرواز می کند. این مفهوم 
همچنین از بالارونده های مکانیکی برای 
سفر به ارتفاعات مختلف از سطح زمین 

استفاده می کند. بسته به ارتفاعی که یک 
کپســول یا فضاپیما در آن رها می شود، 
یا شــروع به چرخش بــه دور زمین یا 
خورشــید می کند یا دوبــاره به زمین 
سقوط می کند. مفاهیم مختلف در طول 
سال ها انواع مختلفی از بالارونده های 
مکانیکی را پیشنهاد کرده اند. برای مثال، 
یک مفهوم آسانسور فضایی از حمل  و 
نقل ریلی مگ لوِ)قطار مغناطیسی( برای 
عبور در امتداد یک کابل فضایی عظیم 
با سرعت های بسیار بالا استفاده می کند.

همانطور که کوهن در مقاله خود 
اشــاره می کند، مواد مــورد نیاز برای 
ساخت چنین کابلی باید ۵۰ برابر قوی تر 
از فولاد باشــد، بنابراین آسانسورهای 
فضایی با فنــاوری فعلی ما غیرممکن 
هســتند. اما او و تعدادی از افراد دیگر 
در جهان می گویند که این مشکل حل 
می شــود. اگرچه کوهن مستقیماً روی 
جنبه ابداع ماده لازم برای اجرایی کردن 
ایده آسانسورهای فضایی کار نمی کند، 
اما معتقد اســت که انســان تنها دو یا 
ســه دهه با مواد مورد نیاز برای تحقق 
آسانسورهای فضایی فاصله دارد.، چرا 
که دانشمندان به طور مداوم در حال کار 
بر روی ســاخت مــواد و فناوری های 
قوی تر هســتند و ایــن کار می تواند 
روزی منجر به ظهور آسانســورهای 
فضایی شــود. کوهــن می گوید این 
پیشــرفتی است که می تواند درب های 
گردشــگری فضایی را به روی عموم 

مردم باز کند.

گروه علمی و آموزشی-  شرکت 
نورالینک که در زمینــه ی نورون های 
عصبی فعالیت دارد از دستاورد جدید 
خود رونمایــی کرده و خبــر از آغاز 
آزمایش های بالینی در انســان ها طی 

شش ماه آینده داده است.

ایلان ماســک در تلاش است تا با 
استفاده از رابط های مغزی به افراد فلج 
در کســب توانایی مجدد برای حرکت 

کمک کند.
 )Neuralink(شرکت نورالینک
در حــال برگــزاری رویدادی اســت 

که ایلان ماســک به عنوان مدیرعامل 
شــرکت های بزرگ تســلا، اسپیس 
ایکس، توییتر و البتــه نورالینک آن را 

»نمایش بده و بگو« نامیده است.
اصــول اولیــه نورالینــک ثبت 
پتانســیل های عمــل نورون هــا در 
مغز اســت. این کار با قــرار دادن یک 
الکترود نزدیک به ســیناپس دو نورون 
در مغز و ضبــط تکانه ی الکتریکی آن 
انجام می شــود. موسسه ملی بهداشت 
تشــخیص داده که ایــن روش باعث 
آســیب عصبی نمی شــود و همچنین 
به بیمار آســیبی نمی رساند. نام فنی آن 
 Deep Brain(تحریک عمقی مغــز
Stimulation( است. نورالینک روی 
یک پــروژه جاه طلبانه کار می کند تا به 

افراد فلج اجازه دهد دوباره حرکت کنند. 
این پروژه مراکز حرکتی مغز را که در آن 
فعالیت سیناپسی متوقف شده است را از 

طریق رایانه تحریک می کند.
نشان بده و بگو

رویــداد نورالینــک بــا نمایش 
آهســته ی مجموعه ای از کلمات آغاز 
شد که حرف به حرف تایپ می شدند 
تــا عبارت »به نمایش بده و بگو خوش 
آمدید« ظاهر شود. این متن توسط یک 
میمون نوشته شــد که با بهره گیری از 
قدرت مغزش روی نمایشــگر رایانه 
تایــپ می کــرد. در واقــع، آن میمون 
رایانــه را طی مجموعه ای از رفتارهای 
یادگیری پیچیده کنترل می کند. کارکنان 
نورالینــک توضیح دادنــد که چگونه 

میمــون را آموزش داده اند تا به اعداد و 
حروف روی نمایشــگر واکنش نشان 
دهد. پاداش دادن به میمون برای ردیابی 
حروف و اعداد و سپس استفاده از آنها 
برای نوشتن اعداد و کلمات پیچیده تر 
و در نهایــت تولید یــک جمله کاری 
اســت که آنها انجام داده اند. میمون در 
حال تایپ کردن نیســت، او به حروف 
موجود در کلمات فکر می کند. ایمپلنت 
قرار گرفته در مغز او فعالیت عصبی را به 
شیوه ای منظم ترجمه می کند. میمون از 
طریق فکر کردن به حروف و ظاهر شدن 
آنهــا، کنترل صفحه را یاد می گیرد. این 
سازماندهی های پیچیده از عملکردهای 
عصبی از طریق الکترودهای کاشته شده 
در مغز میمون به کار گرفته می شــوند. 

این الکترودها رشــته های نازک بلندی 
از الیاف فلزی هســتند. ضخامت آنها 
بین پنج تا ۵۰ میکرون است که از موی 
انســان نیز نازک تر است. آنها به قدری 
سبک هستند که اگر به هوا پرتاب شوند، 
در هوا شــناور می شــوند و به قدری 
ضعیف هســتند که نمی توانند یک تار 
مو را حرکت دهند. الکترودها فعالیت 
نورون ها را ضبط می کنند، سیگنال ها از 
نورون ها آزاد می شــوند، توسط تراشه 
در رایانه ثبت می شوند، سپس ترسیم، 

سازماندهی و بازتولید می شوند.
مســیر درک مغز توسط یکی از 
مهندسان نورالینک توصیف شد. او آن را 
به یک نوار بلند یک مایلی)۱.۶ کیلومتر( 
تشبیه کرد که نمایانگر تمام فعالیت هایی 

اســت که مغز می تواند انجام دهد و ما 
انسان ها تنها می توانیم چند اینچ اول)هر 
اینچ معادل ۲.۵ سانتی متر( را درک کنیم.
آنها طرح هایی در مورد ســاخت 
یک سیســتم ایمپلنت ارائه کردند که 
می تواند ۱۰ هزار الکترود در هر رشــته 
داشته باشد. رباتی که اکنون الکترودها 
را در بدن افراد قرار می دهد، یک ربات 
جراحی اســت. جراح مغز و اعصاب 
بیمــار را آماده می کند، ســپس ربات 
ایمپلنت هــا را در مغز قــرار می دهد، 
زیرا رشته های الکترودها بسیار ظریف 
هستند و نمی توان آن ها را با دست نگه 
داشت. ایلان ماســک همچنین اعلام 
کرده که انتظار دارد تراشــه  بی ســیم 
شــرکت نورالینک آزمایش های بالینی 

انسانی را طی شش ماه آینده آغاز کند.
ماســک در این مورد توضیــح داد: ما 
می خواهیم با دقت بسیار بالا از کارایی 
دستگاه اطمینان حاصل کنیم پیش از آن 
که دستگاه را در بدن انسان ها قرار دهیم.

وی افزود: پیشرفت در آغاز، به ویژه در 
انسان ها شاید به شدت کند به نظر برسد 
امــا ما هر کاری می کنیم تا آن را به طور 
موازی در مقیاس بالا فراهم کنیم.ماسک 
ادامه داد که دو کاربرد اولیه نورالینک در 
انسان ها بازگرداندن بینایی و فعال کردن 
حرکات عضلانی در افرادی اســت که 
قادر به انجام این فعالیت ها نیســتند. ما 
معتقدیم می توانیم بینایی کسی را که از 
بدو تولد هم نابینا بوده اســت، بازیابی 

کنیم.

گروه علمی و آموزشــی- موج 
شــایعات و افشاگری ها در مورد سری 
گوشــی های سامسونگ گلکسی اس 
۲۳ همچنــان ادامه داشــته و اکنون نیز 
افشاگر شناخته شــده ای به نام رولند 
کوئنت، اطلاعاتی در مورد رنگ بندی 
گوشی گلکسی اس ۲۳ الترا و همچنین 
قاب های رسمی سامسونگ برای سری 
گلکســی اس ۲۳ را منتشر کرده است. 
به گفته این افشــاگر، گوشــی جدید 
سامسونگ در رنگ های مشکی، سبز، 
صورتی کم رنگ و بژ روانه بازار خواهد 

شــد. هنوز خبری از برخی رنگ های 
دیده شده در نســل های پیشین مانند 
قرمز تیره، قرمز، آبی، خاکستری یا سفید 
نیســت؛ البته امکان این وجود دارد که 
سامسونگ آن ها را بعدا روانه بازار کرده 
یا به صورت انحصاری در وب سایت 
خود به فروش برساند. همچنین رولند 
کوئنــت اطلاعاتی را نیــز مربوط به 
لوازم جانبی رســمی سامسونگ برای 
این گوشــی ها منتشر کرده است. پیش 
بینی می شــود سامسونگ برای تمامی 
گوشی های سری گلکســی اس ۲۳، 

یک کاور چرمی، یک کاور سیلیکونی، 
 Clear یک بامپر کاور، یک قاب از نوع
View و همچنین یک قاب شــفاف 
روانه بــازار خواهد کرد. تصویری نیز 
از یــک پاور بانک ۱۰هزار میلی آمپری 
جدید سامسونگ در رنگ بژ فاش شده 
که بار دیگر عرضه گلکسی اس ۲۳ الترا 
در این رنــگ را تایید می کند. به گفته 
کوئنت، این لیست کامل نبوده و ممکن 
است تا شــاهد عرضه کاور ها و لوازم 
جانبی بیشــتری برای این محصولات 

نیز باشیم.

علمی و آموزشی4

گــروه علمی و آموزشــی-  
ســیدمجتبی هاشــمی با بیان اینکه از 
ســال آینده شاهد ثبت نام الکترونیکی 
در مدارس هســتیم، اظهارداشت: در 
حال انجام زیرساخت های لازم هستیم 
تا ســال آینده ثبت نام به صورت تمام 

الکترونیکی در مدار صورت می گیرد.
مدیــرکل ارزیابــی عملکرد و 
پاســخگویی بــه شــکایات وزارت 
آمــوزش و پرورش اظهار کرد: ثبت نام 
دانش آموزان در مدارس ذینفعان زیادی 
دارد. هــم اولیای دانــش آموزان و هم 
فرهنگیــان در حوزه برنامه ریزی برای 
ثبت نام تأثیر گذار هســتند. با توجه به 
تعطیلی مدارس بر اثر شــیوع ویروس 

کرونا که دو سال به طول انجامید؛ امسال 
ثبت نام دانش آموزان در مدارس با توجه 
به فرایندهایی که در پروژه مهر انجام شد 
به شکلی برنامه ریزی گردیده است که 
بتوانیم فرآیندهای ثبت نام را به سمتی 
پیش ببریم که در ثبت نام، اولیا مشکل یا 

مسئله خاصی نداشته باشند.
تــلاش می کنیم محدوده ثبت نام 
هر مدرسه به صورت شعاع یک مدرسه 
اتفاق بیفتد و رضایتمندی مردم هم با این 

روش بیشتر خواهد شد.
وی با بیان اینکه محدوده بندی ها 
برای سال آینده باز تعریف شده است؛ 
گفــت: با توجه به اینکه توزیع مدارس 
به صورت نامتوازن در ســطح جامعه 

رخ داده اســت؛ ما ناگزیر هستیم شیوه 
محدوده بندی ثبت نام مدارس را تغییر 
دهیم. بررسی هایی در موضوع محدوده 

بندی صورت گرفته است.
هاشــمی با تاکید بــر اینکه برای 
ســال آینده برنامه ریــزی کردیم که به 
ســمت ثبت نام الکترونیکی مدارس 
برویــم، افزود: هدف ما این اســت که 
مراجعه مردم برای ثبت نام در مدارس 
را کمتر کنیم. مراجعات مردم برای اخذ 
مدارک را در شــورای عالی بررســی 
می کنیم کمتر اتفاق بیفتد و کمتر مردم 
در مدارس حاضر شوند. محدوده ثبت 
نام را به صــورت الکترونیکی طوری 
طراحی کردیم که بر اســاس یک تکه 

جغرافیایی از یک منطقه خاص نباشد؛ 
بلکه تلاش می کنیم محدوده ثبت نام هر 
مدرســه به صورت شعاع یک مدرسه 
اتفاق بیفتد که پذیــرش دانش آموزان 
بیشــتر بوده و رضایتمندی مردم هم با 

این روش بیشتر خواهد شد.
مدیــرکل ارزیابــی عملکرد و 
پاســخگویی بــه شــکایات وزارت 
آمــوزش و پرورش گفت: امســال در 
جریان فرآیند ثبت نام از ۸۶ هزار مدرسه 
بازرسی صورت گرفت. مواردی که نیاز 
به اصلاح داشــت مجدداً مورد بازبینی 
و بازرســی قرار گرفت و در این راستا 

اقدامات ارزشمندی صورت گرفت.
هاشمی با اشاره به نظارت مردمی 
در مراحــل ثبــت نام گفــت: نظارت 
بــر جریان ثبت نام امســال به گونه ای 
صــورت گرفت که بــرای اولین بار به 
کمک نظارت مردمی شــرایطی ایجاد 
شد که به صورت آزمایشی برای بیش 
از ۲۰ درصــد مدارس رمزینه یا کیو آر 
کد نصب شد و مراجعه کنندگان محترم 
می توانســتند نظرات خود را بر اساس 
آن رمزینه ها و در ۸ ســوال رضایت یا 
عدم رضایت مندی خود را اعلام کنند. 
اگر نتایج نظرسنجی ها قابل توجه بود 

بازرســان وزارت آموزش و پرورش 
بابت موارد ثبت شــده به مدارس مورد 
نظر مراجعه می کردند تا مواردی که نیاز 

به اصلاح داشت بررسی شود.
مدیرکل ارزیابی عملکرد وزارت 
آموزش و پرورش افزود: امسال در حال 
بازنگری دستورالعمل فرآیندهای ثبت 
نام هستیم امیدواریم که شرایطی فراهم 
کنیم تــا مردم خیلی دغدغه ثبت نام در 
مدارس را نداشته باشند. در حال انجام 
زیرساخت های لازم هستیم تا سال آینده 
ثبت نام به صورت تمام الکترونیکی در 
مدار صورت می گیرد. مسئله بیشتر ما 
در پایه های ورودی اول ابتدایی اســت 
کــه نیازمند حضور دانــش آموزان در 
پایگاه های سنجش هستیم که در حال 
کارشناســی این موضوع هســتیم. در 
ورودی پایه هفتم مسئله خاصی نداریم 
و تنها مسئله محدوده بندی هاست که 
باید مدیریت شــود و در بخش ســوم 
ورودی های ســال دهم اســت که به 
موضوع هدایت تحصیلی گره خورده 
است. کار کارشناسی برای ثبت نام این 
ســه پایه در حال انجام است تا ثبت نام 
مدارس برای سال آینده به صورت تمام 

الکترونیکی انجام شود.

تغییر شیوه محدوده بندی ثبت نام مدارس؛

ثبت نام مدارس سال آینده کامل 
الکترونیکی می شود

مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات وزارت آموزش و پرورش گفت: ثبت نام مدارس سال آینده
 تمام الکترونیکی می شود.

 امسال در حال بازنگری دستورالعمل فرآیندهای ثبت نام هستیم امیدواریم که شرایطی 
فراهم کنیم تا مردم خیلی دغدغه ثبت نام در مدارس را نداشــته باشــند. در حال انجام 
زیرساخت های لازم هستیم تا سال آینده ثبت نام به صورت تمام الکترونیکی در مدار 
صورت می گیرد. مسئله بیشتر ما در پایه های ورودی اول ابتدایی است که نیازمند حضور 
دانش آموزان در پایگاه های سنجش هستیم که در حال کارشناسی این موضوع هستیم.
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افشای اطلاعات جدید درباره گلکسی اس ۲۳

تحقق رویای آسانسورهای فضایی تا ۲ دهه آینده

میمون »نورالینک« با قدرت ذهنش تایپ می کند

گروه علمی و آموزشی-  وزیر 
آموزش و پرورش گفــت: از آنجا که 
معلم یکــی از ارکان اصلی آموزش و 
تربیت اســت، فرآیند جذب معلمان 
در آمــوزش و پــرورش اصــلاح می 
شود. یوســف نوری، جمع معلمان و 
فرهنگیان استان یزد با اشاره به معلمانی 
که به مفاخر کشور تبدیل شدند، اظهار 
داشــت: شهید بهشتی، شهید مطهری، 
شــهید رجایی، شــهید تهرانی مقدم، 

زنده یاد ســعید کاظمی آشتیانی و … 
از معلمانی هســتند که هــر کجا قرار 
گرفتند، منشأ تحولات چشمگیر شدند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به اصلاحاتی که در زمینه جذب 
معلمان از طریق دانشگاه فرهنگیان در 
دست انجام اســت، افزود: اصلاحات 
بســیاری در فرآیند جذب معلم داریم 
اما اجرا و به نتیجه رســاندن آن زمان بر 
است. نوری با اشاره به اینکه ۱۲ مهارت 

از شش ساحت و کسب گواهینامه این 
مهارت ها همچنین شرکت در آزمون 
جامع و کســب نمره قبولی از شرایط 
جذب دانشــجوی دانشگاه فرهنگیان 
در آمــوزش و پرورش اســت، عنوان 
کرد: ۶۵ هزار دانشــجو جذب شده که 
۲۵ هزار نفر جذب شده اند و بقیه مانده 
اند که این از خطاهای راهبردی اســت 
و باید این فرآیند اصلاح شــود. نحوه 
جــذب از این پس بــه نحوی خواهد 

شــد که هم معلم بتواند جوابگو باشد 
هم بتواند برای نظام آموزشی مفید واقع 
شود. نظام سطه سالهاست که دارد کار 
می کند و امروز این فرصت فراهم شده 
تا با اجرای سند تحول بنیادین آموزش 
و پرورش، بر اساس زیست بوم کشور 

خودمــان اقدام به تعلیم و تربیت دانش 
آموزان کنیم. برخی از این نســخه های 
وارداتی هنوز هم در برخی دانشــگاه 
های ما اجرا می شود بر این اساس لازم 
است سند تحول را با جدیت اجرا کنیم. 
نوری با اشاره به اینکه مدارس را به بهانه 

کرونا تعطیل کردند، افزود: کودکان ما در 
بی دفاع ترین حالت ممکن در معرض 
فضای مجازی قرار گرفتند و اکنون نیز 
نظام ســلطه با روش های گوناگون به 
دنبال این اســت که کودکان به مدرسه 
نیایند و در معرض سازندگی تربیتی و 

آموزش تربیتی قرار نگیرند. مدارس در 
هیچ کشوری بیش از سه ماه تعطیل نبود 
اما در کشــور ما بیش از سه سال تعطیل 
بود و فقط معلمان متوجه تغییرات جدی 
و افت دانش آموزان به لحاظ آموزشی و 

تربیتی هستند.

وزیر آموزش و پرورش:

فرآیند جذب معلمان در آموزش و پرورش اصلاح می شود 


